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Валерій Мамченко: «Проблеми вугільної галузі по-
трібно вирішувати системно та ефективно»              .05

ВЕТЕРАНИ | Голова Федера-
ції профспілок України Гри-
горій Осовий та голова пер-
винної профспілкової орга-
нізації апарату ФПУ Марія 
Гриценко зустрілися з вете-
ранами війни та профспіл-
кового руху, вручили їм 
 квіти та подарунки.

ПРОЕКТ | Відбулася презен-
тація українсько-данського 
навчального проекту «Поси-
лення внеску профспілок у 
забезпечення гідної праці, 
захисту прав працівників  
та демократизацію в 
 Україні».

КОНЦЕРТ | В Міжнародно-
му центрі культури та мис-
тецтв ФПУ, Жовтневому па-
лаці, пройшов благодійний 
концерт «З Україною в сер-
ці», присвячений воїнам 
АТО.

КОРОТКО
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ТЕМА НОМЕРА | НІКОЛИ ЗНОВУ

 ГАЗЕТА ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК УКРАЇНИ

Час, що минув від останнього пострілу Другої 
світової війни, складає 70 років. Для Європи, 
яка звільнилася від війни 8 травня 1945-го, 
ця дата не є символом тріумфу одних наро-
дів над іншими, переможців над переможе-
ними. Для неї це нагадування про страшну 
катастрофу, про неможливість і чисте бе-
зумство вирішення складних міжнародних 

проблем збройним шляхом. Шляхом агре-
сії, ультиматумів чи анексій. Поняття «війна» 
для усього цивілізованого світу стійко асо-
ціюється з поняттям «минуле». Вона скінчи-
лась 70 років тому, і найважливішим її під-
сумком є не перемога, а мир. Україна теж 
могла б говорити про мир, якби не нова 
війна.

РЕКВІЗИТИ:
БФ ВІДРОДЖЕННЯ 
 БУДИНКУ ПРОФСПІЛОК
ЄДРПОУ 39194889,
Р/Р 26009010079751  
В АТ УКРЕКСІМБАНК   
М. КИЄВА,   
МФО 322313

Підтримай профспілки,  
які  захищають тебе

ВШАНУВАННЯ  
ЗАМІСТЬ СВЯТКУВАННЯ

www.psv.org.ua
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ПРОФСПІЛКИ 
ВСТУПИЛИ В ТРУДОВИЙ 
СПІР З УРЯДОМ  
ТА РОБОТОДАВЦЯМИ!.06
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Основні їх вимоги, 
сформульовані напе-
редодні з’їздом шахта-
рів, – погашення бор-

гів із заробітної плати, прове-
дення Урядом термінових за-
ходів з врегулювання кризової 
ситуації у вугільній галузі, дер-
жавної підтримки галузі і до-
тримання соцгарантій згідно із 
законом України про престиж-
ність шахтарської праці – но-
сять не політичний, а виключ-
но соціально-еконо міч ний ха-
рактер. Це окремі політики і за-
соби масової інформації розці-
нили дії шахтарів як свідому 
політичну провокацію, спрямо-
вану проти чинної влади.
Профспілкові об’єднання 
України висловлюють рішу-
чий протест таким політич-
ним провокаціям і вкотре за-
являють, що профспілки пе-
ребувають поза політикою, 
але їх обов’язок – обстоювати 
права працівників навіть та-
кими крайніми методами, як 

акції протесту, якщо соціаль-
ний діалог не працює. Під сті-
нами Адміністрації Президен-
та, Верховної Ради, Кабінету 
Міністрів і Міністерства енер-
гетики представників шахтар-
ських колективів – членів 
профспілок із заходу і сходу 
об’єднала солідарність щодо 
висунутих вимог та надія, що 
вони будуть почуті владою.
Протягом цілого тижня про-
тестів шахтарі так і не отрима-
ли відповіді на життєво важ-
ливі питання. Замість цього 
влада намагається висунути 
проти профспілкових активіс-
тів політичні звинувачення.
Професійні спілки України ви-
магають від Глави держави, 
Прем’єр-міністра України ор-
ганізувати дієву роботу щодо 
вирішення проблем вугільної 
галузі, а не переслідувати лю-
дей праці – профспілкових 
активістів, які в законний спо-
сіб вийшли виборювати свої 
трудові права.

КОРОТКО

НАША БОРОТЬБА  | ТАК 
– підвищенню заробітної 
плати, погашенню забор-
гованості з її виплати, 
економічному зростанню 
та проведенню реформ в 
Україні, НІ – зупинці під-
приємств, неконтрольо-
ваному зростанню цін і 
тарифів, обмеженню 
прав трудівників! Саме з 
такими та іншими вимо-
гами соціальної cпря-
мованості напередодні 
Дня міжнародної солі-
дарності трудящих проф-
спілки Сумщини провели 
пікет на головній площі 
м. Суми. Таким чином 
представники найбіль-
ших підприємств та орга-
нізацій висловили своє 
невдоволення діями Уря-
ду щодо змінення поряд-
ку фінансування літнього 
оздоровлення дітей та 
санаторно-курортного лі-
кування працівників, за-
мороженням прожитко-
вого мінімуму та розміру 
мінімальної заробітної 
плати, зростанням безро-
біття та введенням полі-
тики жорсткої економії.

ОХОРОНА ПРАЦІ | 23 квіт-
ня в ІА «Укрінформ» від-
булася прес-конфе ренція 
з нагоди відзначення Дня 
охорони праці під гаслом: 
«Приєднуйтесь до фор-
мування превентивної 
культури охорони праці». 
Виступаючи перед пред-
ставниками ЗМІ, заступ-
ник Голови ФПУ Сергій 
Українець наголосив, що 
наше завдання полягає в 
тому, щоб людям на ви-
робництві працювалося 
комфортно, безпечно, й 
батьки поверталися з ро-
боти до своїх сімей вчас-
но та здоровими.

ЗАБОРГУВАЛИ |  В Украї-
ні вже багато років відсут-
ня чесна діагностика 
щодо реального обсягу 
заборгованості із заробіт-
ної плати. На цьому наго-
лосив перший заступник 
Голови об’єднань проф-
спілок, заступник Голови 
ФПУ Сергій Кондрюк під 
час прес-конференції на 
тему «Невиплата зарплат: 
як боротися за свої пра-
ва», що відбулася 30 квіт-
ня в інформаційному 
агентстві «ГолосUA». Він 
також зазначив, що, за 
різними оцінками, обсяг 
тіньової економіки в 
Україні сягає 35–80%. За 
його даними, понад 70% 
українців повністю або 
частково отримують зар-
плату в конвертах.

Детальніше – 
на сайті ФПУ: 
fpsu.org.ua

ОФІЦІЙНО

КОНФЛІКТ

ПРИВІТАННЯ

З ДНЕМ ПЕРЕМОГИ!
8–9 травня в Україні відзна-
чається День пам’яті та при-
мирення і 70-та річниця 
Дня перемоги над нациз-
мом у Другій світовій війні.
Цими днями ми віддаємо 
велику шану ветеранам, які 
із зброєю в руках, не шко-
дуючи сил, життя і 
здоров’я, боролися заради 
волі й незалежності, захи-
щали свою родину, свій 
дім, свою землю, свою рід-
ну країну, і перемогли воро-
га, трудівникам, які своєю невтомною працею в тилу набли-
жали перемогу. В національній пам’яті назавжди залишиться 
кожен шостий українець, загиблий у роки війни.
Ми у вічному боргу перед усіма ветеранами за їхню обірвану 
війною юність, за невичерпну силу духу, за вияви незбагнен-
ної мужності, свідому самопожертву заради життя на землі. 
Пишаємося нашими захисниками, які нині відстоюють неза-
лежність України.
Зичимо всім добра, щастя, благополуччя та віри в славне май-
бутнє Української держави. Нехай на рідній землі панує мир, 
спокій, добро та взаєморозуміння, а в наших домівках завжди 
будуть затишок, тепло і достаток!
Вічна пам’ять загиблим!!! Шана та слава Героям!!!

ФЕДЕРАЦІЯ ПРОФСПІЛОК УКРАЇНИ

ЗАЯВА ПРОФСПІЛКОВИХ 
ОБ’ЄДНАНЬ УКРАЇНИ ПРОТИ 
ПОРУШЕННЯ ПРАВ ШАХТАРІВ 
НА ПРОВЕДЕННЯ АКЦІЙ ПРОТЕСТУ

Олексій ПЕТРУНЯ

С

НЕ СТАРІЮТЬ ДУШЕЮ 
ВЕТЕРАНИ

ЗУСТРІЧІ

5 травня Голова Федерації профспілок України Григорій 
Осовий та голова первинної профспілкової організації апа-
рату ФПУ Марія Гриценко зустрілися з ветеранами війни та 
профспілкового руху, вручили їм квіти та подарунки. Вони 
побажали тим, хто своєю героїчною працею під час суво-
рого лихоліття наближав довгоочікуваний День Перемоги, 
хто в мирний час трудився на ниві профспілкової діяльнос-
ті на благо людини праці, здоров’я та активного довголіття.

Шахтарі України, доведені до відчаю через 
системне зростання заборгованості із заробіт-
ної плати, скорочення робочих місць і поши-
рення безробіття в країні, відсутність жодних 
реальних кроків з боку Уряду для подолання 
корупції в енергетичному секторі та реальної 
програми реформування вугільної галузі, за-
грозу масового закриття шахт, 22 квітня зму-
шені були вийти на масову акцію протесту.

Центральний комітет Профспілки працівників освіти і науки України 
висловлює щире співчуття голові Кіровоградської обласної організа-
ції Профспілки Світлані  Леонідівні Скалько, її рідним та близьким із 
приводу тяжкої втрати – смерті матері Антоніни Гнатівни Ігнатьєвої.

СПІВЧУТТЯ

СПО об’єднань профспілок на своєму засі-
данні прийняв рішення про вступ в колектив-
ний трудовий спір з Кабінетом Міністрів 
України та вступ в колективний трудовий спір 
із Спільним представницьким органом сторо-
ни роботодавців на національному рівні.
30 квітня ц.р. НСПП в межах своїх повнова-
жень, визначених частиною шостою статті 15 
Закону України «Про порядок вирішення ко-
лективних трудових спорів (конфліктів)», роз-
порядженнями зареєструвала колективні тру-

дові спори (конфлікти) між СПО об’єднань 
профспілок та Кабінетом Міністрів України та 
між СПО об'єд нань профспілок та СПО сторо-
ни роботодавців на національному рівні.
5 травня відбулася консультативна зустріч ке-
рівництва та фахівців НСПП з представниками 
СПО об'єднань профспілок з метою дотри-
мання Закону України «Про порядок вирі-
шення колективних трудових спорів (конфлік-
тів)» на всіх стадіях вирішення зареєстрова-
них колективних трудових спорів (конфліктів).

КОЛЕКТИВНИЙ ТРУДОВИЙ СПІР ПРОФСПІЛОК З 
УРЯДОМ ТА РОБОТОДАВЦЯМИ ЗАРЕЄСТРОВАНО
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Фото Кирила ЛАТИШЕВА

ГРИГОРІЙ ОСО
ВИЙ, ГОЛОВА 
СПО ОБ’ЄДНАНЬ 
ПРОФСПІЛОК, 
ГОЛОВА ФЕДЕ
РАЦІЇ ПРОФСПІ
ЛОК УКРАЇНИ:
«До розгляду 
розбіжностей у 
форматі колек-
тивно-трудово-
го спору нас під-
штовхнуло різке 
погіршення соці-
ально-еконо міч-
ного становища 
працівників, від-
сутність реаль-
ного соціального 
діалогу протя-
гом тривалого 
часу та належ-
ної реакції урядо-
вої сторони на 
пропозиції проф-
спілок».

1млрд 
413 

млн грн 
СТАНОМ НА 

1 КВІТНЯ Ц. Р. 
СТАНОВИТЬ 
ЗАБОРГОВА
НІСТЬ ІЗ 

ЗАРОБІТНОЇ 
ПЛАТИ,  

ЗА ДАНИМИ 
МІНСОЦ
ПОЛІТИКИ

Олена ОВЕРЧУК
«ПВ»

Н

30 квітня у Клубі Кабінету Міністрів 
України члени Спільного представниць-
кого органу репрезентативних всеу-
країнських об’єднань профспілок на 
національному рівні зустрілися із віце-
прем’єр-міністром – міністром культури 
України В'ячеславом Кириленком для 
обговорення питань покращення рівня 
життя та добробуту громадян.

ЗУСТРІЧ

ПРОФСПІЛКИ МАКСИМАЛЬНО ВИКОРИСТОВУВАТИМУТЬ 
ДОЗВОЛЕНІ 
ЗАКОНОМ ЗАСОБИ 
ДЛЯ ПІДТРИМКИ 
СВОЇХ ВИМОГ  
ТА ПРОПОЗИЦІЙ
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Стартував українсько-данський 
навчальний проект
25 квітня в 
Академії пра-
ці, соціальних 
відносин і ту-
ризму відбула-
ся презентація 
українсько-
данського на-
вчального 
проекту «По-
силення вне-
ску профспілок 
у забезпечення 
гідної праці, за-
хисту прав пра-
цівників та де-
мократизацію 
в Україні».

Фото Кирила ЛАТИШЕВА

Олена ОВЕРЧУК
«ПВ»

СПІВПРАЦЯ

ПРЕЗЕНТАЦІЯ

РЕЗУЛЬТАТИ

ПРОЕКТ

Учасники конференції сподіваються, що спільна 
реалізація міжнародного проекту з данськими колегами 
сприятиме розвитку, зміцненню, впливовості профспілок 
в Україні, їх найшвидшій модернізації, підвищенню знань 
профспілкових активістів та працівників. Проект зміцнить 

профспілки на національному, регіональному та 
місцевому рівнях, забезпечить їх участь у розвитку 

регіонів в умовах децентралізації влади, сприятиме по-
кращенню соціального діалогу на всіх рівнях.
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 Олексій ПЕТРУНЯ

– Валерію Миколайовичу, зо-
всім недавно ми були свідками 
протестних акцій, які проводи-
ли представники шахтарів біля 
Адміністрації Президента, Вер-
ховної Ради, Кабміну. Які вимо-
ги, чому саме зараз?

– Що Ви маєте на увазі?

– Натомість пропонують закри-
вати шахти як збиткові...

– Добре, але чому саме зараз, а 
не раніше, ви вирішили прово-
дити з’їзд шахтарів, акції про-
тесту? Із чим це пов’язано? Хіба 
не знаєте, яка складна нині по-
літична й економічна ситуація в 
країні? Не боїтеся, що вас зви-
нуватять у посібництві зовніш-
ньому ворогу?

– Судячи з матеріалів у пресі, 
телесюжетів, більшість з тих, 
хто вийшов на протестні акції 
гірників, працюють не на дер-
жавних підприємствах, а на 
приватних, тієї ж ДТЕК олігарха 
Ахметова. Запитання: чому 
вони прийшли зі своїми вимо-
гами не до Ахметова, а до дер-
жави?

– 

Якщо вас, як ви кажете, і далі 
не почують у високих кабіне-
тах, що будете робити? На які 
кроки готові піти?

РОЗМОВА ІЗ ЗАСТУПНИКОМ ГОЛОВИ ПРОФСПІЛКИ 
ПРАЦІВНИКІВ ВУГІЛЬНОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ УКРАЇНИ 
ВАЛЕРІЄМ МАМЧЕНКОМ
Ситуація у вугільній га-
лузі, як і в паливно-
енергетичному комп-
лексі загалом, досить 
складна, тут накопичи-
лось дуже багато про-
блем. Серед них – ве-
лика заборгованість 
із зарплат, закриття 
шахт, небезпечні умо-
ви праці. Що роблять 
профспілки, зокре-
ма галузеві, для того, 
щоб захистити права й 
інте реси працівників? 
Про це та інші питан-
ня ми розмовляємо із 
заступником голови 
Профспілки працівни-
ків вугільної промис-
ловості України Вале-
рієм Мамченком.

Проблеми вугільної галузі 
потрібно вирішувати 
системно та ефективно

Шахтарі приїхали в Київ не для того, щоб ски-
дати когось. Вони кажуть: послухайте нас, 
дізнайтеся про наші проблеми. У нас є 

пропозиції, давайте сядемо й обговоримо їх, 
виробимо спільні рішення. Ми прихильники 

соціального діалогу.
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СПІЛЬНИЙ ОРГАНАЙЗИНГ 
ДЛЯ ЛЕГКОЇ 
ПРОМИСЛОВОСТІ

КИТАЙСЬКА НАФТОВА 
КОМПАНІЯ ВИЗНАЛА 
ПРОФСПІЛКУ

Учасники зустрічі обго-
ворили можливості 
об’єднання працівни-
ків у профспілки, спи-

раючись на міць кожної орга-
нізації. Були створені структу-
ри, покликані забезпечити 
об’єднання ресурсів і можли-
востей за допомогою регу-
лярної взаємодії та зміцнен-
ня солідарності. Профспілки 
домовилися про кількісні ці-
льові показники і результати, 

що можуть бути досягнуті та 
висвітлені в цифровій формі.
Було складено національний 
план роботи. Профспілки до-
мовилися діяти в рамках 
стратегії, заснованої на чоти-
рьох принципах: єдність і від-
мова від конкуренції; спів-
праця та координація; ство-
рення структур для демокра-
тичного функціонування та 
збору профспілкових внесків; 
сталий розвиток.

Заводська профспілка, 
що входить до MMTUK, 
була створена на під-
приємстві китайської 

нафтової компанії Zhongda. Як 
того вимагає законодавство, в 
грудні 2014 року її було зареє-
стровано владою. Однак че-
рез три місяці, незважаючи на 
вимоги профспілки, членські 
внески так і не відраховува-
лись із заробітної плати пра-
цівників, а колективні перего-
вори не розпочалися.
Наприкінці березня Глобальна 
профспілка IndustriALL, член-
ською організацією якої є 
MMTUK, направила лист гене-
ральному директорові компа-
нії, закликавши керівництво 
припинити порушення прав 
профспілки і дотримуватися 
національного та міжнародно-
го трудового законодавства, в 
тому числі конвенцій Міжна-
родної організації праці (МОП) 
№ 87 і 98. IndustriALL зажадала 
від керівництва визнати проф-
спілку та розпочати колективні 
переговори. Водночас вона на-
правила листа прем’єр-
міністру Киргизстану, в якому 

висловила надію, що компанія 
буде діяти відповідно до рати-
фікованих країною конвенцій 
МОП і законодавства Киргиз-
стану. IndustriALL також закли-
кала свої членські організації 
підтримати заводську проф-
спілку MMTUK, направивши 
листи протесту роботодавцю.
Завдяки цій кампанії міністер-
ство економіки та уряд Киргиз-
стану на початку квітня органі-
зували зустрічі, де обговорили 
діяльність китайського нафто-
переробного заводу і факти 
порушень прав трудящих, у 
тому числі права на об’єднан-
ня, виплати заробітної плати, 
охорони здоров’я та безпеки.
На заводі відбулася зустріч між 
представниками MMTUK і ке-
рівництвом компанії за участю 
державного інспектора праці. 
Керівництво погодилося утри-
мувати членські внески із зар-
плати працівників. Крім того, 
профспілці був виділений окре-
мий офіс. Протягом тижня було 
зібрано понад 250 заяв. Плану-
ється, що на початок травня на 
обліку в профспілці перебува-
тимуть близько 300 спілчан.

ІНДІЯ

КИРГИЗСТАН

ВІД SYNGENTA 
ВИМАГАЮТЬ ПОНОВИТИ 
НА РОБОТІ ІМРАНА АЛІ

ШВЕЙЦАРІЯ

У швейцарському місті Базелі, де проходять щорічні за-
гальні збори акціонерів транснаціонального виробника 
агрохімікатів Syngenta, була організована демонстрація на 
підтримку пакистанської членської організації IndustriALL, 
PCEM, президент якої Імран Алі був звільнений за проф-
спілкову діяльність. В акції взяли участь Глобальна проф-
спілка, її швейцарська членська організація Unia, а також 
представники громадянського суспільства.

ПОРТУГАЛІЯ | Пілоти авіаком-
панії TAP Portugal мають намір 
провести на початку травня три-
валий страйк, запланований на 
1–10 травня. Його учасники ви-
ступатимуть проти приватизації 
компанії.

КІПР| Найближчим часом пла-
нується проведення чергового 
страйку працівників кіпрських 
портів. Згідно із заявою профспі-
лок портовиків, які зупинять ро-
боту своїх підприємств на 24 го-
дини, учасники страйку протес-
тують проти відновлення проце-
су приватизації портів. На думку 
профлідерів, цей захід, 
нав’язаний уряду, не відповідає 
планам розвитку галузі.

ПАРАГВАЙ | Близько 7 тис. пе-
дагогів приватних шкіл Параг-
ваю розпочали загальний 
страйк, що на кілька днів паралі-
зував 120 недержавних освітніх 
установ. Навчальні центри зму-
шені були перервати свої освітні 
заходи в зв’язку з відсутністю 
реакції влади і компаній на їхні 
вимоги. Вчителі стверджують, 
що закон про пенсії діє не на ко-
ристь тих, хто служить у приват-
них школах, і вимагають спра-
ведливого та рівного ставлення 
до себе. 

США | Профспілка водіїв ванта-
жівок, що обслуговують порти 
Каліфорнії, оголосила страйк, 
який може призвести до нового 
сповільнення руху вантажопото-
ків. В акції беруть участь близь-
ко 500 водіїв, які обслуговують 
чотирьох найбільших перевізни-
ків у портах Лос-Анджелеса, 
Лонг-Біч та Сан-Дієго. Головна 
претензія страйкарів полягає в 
тому, що вони вважаються неза-
лежними підрядниками, а не 
постійними співробітниками.

УГОРЩИНА | Головною темою 
ХІ з’їзду профспілки працівників 
культури стала важка ситуація в 
галузі. Зарплата бібліотекарів, 
працівників музеїв та театрів, а 
також інших членів профспілки 
не підвищувалася з 2008 року й 
навряд чи це станеться най-
ближчим часом.

Міжнародна організація праці (МОП) 
оголосила 28 квітня Всесвітнім днем 
охорони праці з метою сприяння запобі-
ганню нещасних випадків і захворювань 
на робочих місцях у всьому світі. Ниж-
ньокамська міська профспілкова органі-
зація працівників дошкільної освіти під-
тримала дану ініціативу та цього дня ор-
ганізувала тематичний семінар з охоро-

ни праці, в якому взяла участь головний 
технічний інспектор праці Федерації 
профспілок Республіки Татарстан Ірина 
Андіна. У семінарі також взяли участь 
позаштатний технічний інспектор праці 
Нижньокамської міської профспілкової 
організації працівників дошкільної осві-
ти Світлана Сімачкова, члени президії 
Нижньокамської міської профорганізації 

працівників дошкільної освіти, голови 
первинних профорганізацій, уповнова-
жені з охорони праці, керівники установ 
дошкільної освіти Нижньокамського му-
ніципального району – загалом понад 
200 осіб.
На початку семінару слухачі подивили-
ся фільм з охорони праці. Далі були 
розглянуті такі теми, як спеціальна оцін-

ка умов праці, призначення працівни-
кам за роботу в шкідливих і небезпеч-
них умовах праці відповідних гарантій і 
компенсацій, перехід від атестації до 
спеціальної оцінки умов праці та роль 
профспілок у цьому. Після закінчення 
навчання було проведено консультації з 
найактуальніших питань спеціальної 
оцінки умов праці. 

КОРОТКО

Індійські профспілки працівників текстиль-
ної та швейної промисловості домовилися 
спільно проводити організаційну діяльність 
серед робітників. Відповідну угоду було 
укладено на нещодавній зустрічі консульта-
тивного комітету проекту в Калькутті.

Китайська нафтова компанія, що працює в 
Киргизстані, не витримавши тиску з боку 
Глобальної профспілки IndustriALL та її член-
ських організацій, врешті-решт, визнала пер-
винну організацію Гірничо-ме та лургійної 
профспілки Киргизстану (MMTUK).

ТАТАРСТАН: СЕМІНАР З ОХОРОНИ ПРАЦІ В НИЖНЬОКАМСЬКУ

Syngenta AG – велика 
транснаціональна корпорація, що 
займається виробництвом і прода-
жем продукції для аграрної галузі, 

зокрема пестицидів, насіння рослин.
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Роман АРТЕМЕНКО 
голова Молодіжної ради ОПХО
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СВІТ НЕ БЕЗ ДОБРИХ ЛЮДЕЙ

Богдан КОЗЛО
голова Львівської обласної 
організації профспілки працівників 
ЖКГ, МП, ПОН

Це відбувається на ко-
мунальному підприєм-
стві «Бродиводока-
нал» Львівської облас-

ті, де директор Юрій Зайцев, 
освічена людина, яка обіймає 
поважний пост, через недале-
коглядність конфліктує з тру-
довим колективом! Людина, 
мабуть, навіть не чула про За-
кон України «Про професійні 
спілки, їх права та гарантії ді-
яльності», конвенції МОП 
щодо права трудящих на орга-
нізацію для захисту своїх тру-
дових прав, про демократію.
Як повідомив голова профко-
му підприємства Андрій Де-
рейко, майже 5 місяців на ра-
хунок профкому не надходять 
членські внески, що вирахо-
вуються бухгалтерією підпри-
ємства із заробітної плати 
членів профорганізації, та 
майже рік не надходять на 
рахунок Львівської обласної 
організації профспілки пра-
цівників житлово-комуналь-
ного господарства, місцевої 
промисловості, побутового 
обслуговування населення 
(обласна організація проф-
спілки).
На засіданні профкому, що 
відбулося ще наприкінці 2014 
року за участю директора під-
приємства, Юрій Зайцев зая-
вив, що кошти, які мали б на-
дійти на рахунок профоргані-
зації, використовуються для 
придбання спецодягу, матері-
алів тощо (отже, протиправно 
– прим. ред.). Більш того, на 
цьому засіданні ке-
рівник підприєм-
ства примудрився 
сказати, що перера-
ховувати ці кошти 
обласній профорга-
нізації він не збира-
ється, «тому що не 
бачить сенсу задар-
ма викидати гроші 
та когось годувати». 
При цьому він зая-
вив, що профвнески 
підприємство може 
повністю перераху-
вати, але не облас-
ній організації 
профспілки, й напо-
ліг на тому, щоб за 

його пропозицію в його при-
сутності було за це проголо-
совано, й він міг бачити, хто 
як голосує. Оце так!
На такі слова директора голо-
ва профкому чітко висловив-
ся, що членські внески пови-
нні розподілятись згідно із 
Статутом профспілки (65% – 
первинній профорганізації, 
35% – вищій, тобто обласній 
організації профспілки). 
Проф ком пропозицію дирек-
тора не підтримав. Тоді ж на 
засіданні було прийнято рі-
шення звернутись до дирек-
тора підприємства з листом, 
щоб одержати письмові пояс-
нення та акт звірки з розра-
хунків за профвнесками.
Відтоді минуло чимало часу, 
але це питання залишається 
відкритим, оскільки жодних 
змін не відбулося. Більш того, 
керівник підприємства нама-
гається перешкоджати роботі 
профкому, шукає привід і по-
грожує винесенням догани 
голові профкому. Крім того, 
директор відмовився від зу-
стрічі з головою обласної ор-
ганізації профспілки для обго-
ворення проблемих питань 
на підприємстві. Тому обл-
профорганізація звернулася з 
листом до міського голови 
м. Броди, з пропозицією про 
проведення спільної зустрічі 
між адміністрацією КП «Бро-
диводоканал», Львівською 
обласною організацією проф-
спілки та представниками 
міської влади, однак це звер-
нення так і лишилося без від-
повіді. Тож виконком Львів-
ської ради профспілки на сво-
єму засіданні 6 квітня при-
йняв рішення подати позовну 

заяву до суду пер-
шої інстанції до КП 
«Бродиводоканал» 
щодо неперераху-
вання профкому 
членських внесків.
А від себе хотів би 
додати наступне. 
Євроінтеграція – це 
не тільки безвізо-
вий режим. Збира-
ючись у Євросоюз, 
не завадило б ке-
рівникам усіх рівнів, 
усім нам ознайоми-
тися з елементар-
ними правилами та 
нормами цивілізо-
ваного світу.

НУ ЩО ТУТ СКАЖЕШ? 
ВИЯВЛЯЄТЬСЯ, БУВАЄ І 
ТАКЕ!
Директор підприємства попри те, що за його 
вказівкою бухгалтерія вже тривалий час не 
перераховує на рахунок первинної профспіл-
кової організації членські внески, намагається 
ще й керувати розподілом цих коштів. 

Сергій БАРАНЧИКОВ

Виступаючи на V обласній звітно-
виборній профспілковій конфе-
ренції, голова обласної організа-
ції профспілки Володимир Турок 

детально змалював основні напрями 
роботи щодо соціально-еконо мічного 
захисту спілчан. Зокрема, значна увага, 
починаючи від первинних профоргані-
зацій, приділяється укладанню та вико-
нанню колективних договорів, як осно-
вного нормативного документа, що за-
хищає права спілчан. Незважаючи на 
фінансову скруту і значне обмеження 
бюджетного фінансування, за колдого-
ворами на виплату працівникам галузі 

та членам їхніх сімей не передбачених 
законодавством пільг і компенсацій 
спрямовано майже 3,4 млн грн, на охо-
рону праці витрачено понад 1,8 млн 
грн. Рівень охоплення колдоговорами 
працівників галузі становить майже 
100%, що вище, ніж загалом в області. 
Діє й колективна угода між обласною 
організацією профспілки та управлін-
ням охорони здоров’я облдержадміні-
страції, яка дає свої позитивні результа-
ти. Багато зроблено і в справі надання 
благодійної допомоги Збройним Силам 
України.
Активно займається профспілка оздоров-
ленням дітей: торік, приміром, було 
оздоровлено 1147 дітей працівників галу-

зі. За родом своєї діяльності медики ак-
тивно пропагують здоровий спосіб життя, 
займаються фізкультурою і спортом. 
Остання галузева спартакіада була на-
ймасовішою серед усіх галузевих проф-
спілок: у ній взяли участь 45 команд ме-
дичних і санаторних закладів, загалом 
близько 1200 учасників. А в цьогорічних 
змаганнях з гірськолижного спорту, що 
відбулися в лютому на Свалявщині, помі-
рялися силами 25 команд. Можна відзна-
чити й проведення наприкінці року галу-
зевого конкурсу художньої самодіяльнос-
ті «Мелодії душі» і т. ін. 
На конференції також виступили заступ-
ник голови Закарпатської облпрофради 
Василь Захарець, директор виконавчої 
дирекції обласного відділення Фонду 
соціального страхування з тимчасової 
втрати працездатності Ігор Сегляник, на-
чальник відділу управління охорони 
здоров’я облдержадміністрації Володи-
мир Кузьмик. 
Головою Закарпатської обласної організа-
ції профспілки працівників охорони здо-
ров’я знову обраний Володимир Турок.

Обласна організація профспілки працівників охорони 
здоров’я – друга за чисельністю серед галузевих профспілок 
Закарпаття, вона об’єднує понад 27,5 тис. спілчан. За остан-
нє п’ятиріччя ця профспілка зберегла свій кількісний склад, 
а порівняно з 2010 роком профспілкове членство у галузі 
навіть збільшилося. 

ВОЛОДИМИР ТУРОК ЗНОВУ СТАВ ГОЛОВОЮ 
ПРОФСПІЛКИ МЕДИКІВ

Згідно з планом роботи Моло-
діжної ради Об’єднання профспі-
лок Харківської області в берез-
ні – квітні відбулася акція «Світ 
не без добрих людей» зі збору та 
передачі гуманітарної допомо-
ги внутрішньо переміщеним осо-
бам, які тимчасово проживають 
в санаторії «Ялинка» Зміївсько-
го району області та модульно-
му містечку в районі аеропорту 
м. Харкова. Ці люди були змуше-
ні поспіхом залишити свої домів-
ки, рятуючись від жахів війни.

ХАРКІВЩИНА | ГУМАНІТАРНА ДОПОМОГА

ЛЬВІВЩИНА | СПРАВИ ПРОФСПІЛКОВІ

ЗАКАРПАТТЯ | ЗВІТИ ТА ВИБОРИ 

У березні – квітні за участю 
Молодіжної ради Об’єднання 
профспілок Харківської області 

відбулася акція «Світ не без добрих 
людей» зі збору та передачі 

гуманітарної допомоги внутрішньо 
переміщеним особам.

Майже  
5 

місяців 
НА РАХУНОК 
ПРОФКОМУ 
БРОДИВОДО
КАНАЛУ  НЕ 
НАДХОДЯТЬ 
ЧЛЕНСЬКІ 
 ВНЕСКИ
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ЄВРОПЕЙСЬКИЙ ПІДХІД

МОНОПОЛІЗАЦІЯ 
ПЕРЕМОГИ

Святкувати День Перемо-
ги, за результатами 

соціологічного опитуван-
ня, мають намір 75% 

українців.

Вшанування 
замість 
святкування
Час, що минув від останнього пострілу Другої світо-
вої війни, складає 70 років. Для Європи, яка звільни-
лася від війни 8 травня 1945-го, ця дата не є симво-
лом тріумфу одних народів над іншими, переможців 
над переможеними. Для неї це нагадування про 
страшну катастрофу, про неможливість і чисте бе-
зумство вирішення складних міжнародних проблем 
збройним шляхом. Шляхом агресії, ультиматумів чи 
анексій. Поняття «війна» для усього цивілізованого 
світу стійко асоціюється з поняттям «минуле». Вона 
скінчилась 70 років тому, і найважливішим її підсум-
ком є не перемога, а мир. Україна теж могла б говори-
ти про мир, якби не нова війна.
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ВІЙНА ПІСЛЯ ВІЙНИ 

Чому взагалі виникла плутани-
на з офіційним Днем Перемо-
ги? На пострадянському про-
сторі його традиційно відзна-

чають 9 травня, хоча Третій рейх капі-
тулював днем раніше – 8 травня, а 
взагалі Друга світова війна закінчила-
ся 2 вересня 1945-го. В Європі пере-
могу над рейхом відзначають саме 
8 травня. Не збігаються ці дати через 
примху Йосипа Сталіна. Він не захотів 
сприймати першу капітуляцію.
Власне, діалог про підписання капіту-
ляції почався ще 6 травня 1945 року, 

коли до ставки американців у Реймсі 
прибув німецький генерал Альфред 
Йодль, представник Карла Деніца, 
який очолив Німеччину після само-
губства Адольфа Гітлера. Він переко-
нував відтермінувати капітуляцію Ні-
меччини на кілька днів, аж до 10 
травня. Адже мав намір за кілька днів 
встигнути вивести з території Чехос-
ловаччини значне угруповання своїх 
військ. Одначе генерал Дуайт Ейзен-
хауер швидко розгледів підступність 
Йодля, розгнівався і дав буквально 
тридцять хвилин на роздуми. Виходу 

не було: представник Німеччини по-
годився на умови капітуляції. 
7 травня о 2:40 ночі за середньоєв-
ропейським часом Йодль, генерал 
Уолтер Беддел Сміт з боку союзників 
та радянський представник при ко-
мандуванні союзників генерал Іван 
Суслопаров прийняли капітуляцію 
Німеччини, яка набувала чинності 
8 травня о 23:01. Саме цю дату і від-
значають у Європі як день перемоги 
над Третім рейхом.
Такий поворот подій не вдовольнив 
Сталіна. Він оголосив генералу Сус-

лопарову догану, натомість розпоря-
дився, аби маршал Георгій Жуков 
прийняв загальну капітуляцію в Бер-
ліні від представників збройних сил 
Третього рейху.
Цього разу документ з німецької сто-
рони підписали генерал-фельдмар-
шал Вільгельм Кейтель і представни-
ки повітряних та морських збройних 
сил. Свої підписи на документі по-
ставили також представники США, 
Франції та Великобританії.
Утім, 9 травня можна вважати датою 
підписання другої капітуляції лише з 

московської точки зору. Документ 
було підписано о 00:43 «за Москвою», 
однак за центральноєвропейським ча-
сом 9 травня тоді ще не настало.
На вимогу Сталіна, перший доку-
мент дістав назву Попереднього 
протоколу про капітуляцію Німеччи-
ни, а самим актом про капітуляцію 
визнали документ, підписаний у 
Карлсхорсті під Берліном. Відповід-
но, День Перемоги в СРСР почали 
відзначати 9 травня, на день пізніше, 
аніж в інших країнах антигітлерів-
ської коаліції.

Кабінет Міністрів України виділить 
882 млн грн на грошову допомогу 
ветеранам Другої світової війни. 

Про це заявив прем’єр Арсеній Яце-
нюк. Найбільший обсяг коштів, 

 передбачений для відповідних ви-
плат, отримають інваліди I групи,  
а також особи, які мають особливі 

 заслуги перед Батьківщиною.  
Це 2 тисячі 835 гривень.

«Я не дозво-
лю нікому 
вкрасти ані в 
народу, ані у 
ветеранів свя-
то Перемоги» 
(Президент 
України Петро 
Порошенко).

ЗГАДУЮЧИ  ІСТОРІЮ
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Інформаційно-аналітичний центр  
ЦК ПМГУ

ВІДБУВСЯ VI З’ЇЗД ПРОФСПІЛКИ 
МЕТАЛУРГІВ І ГІРНИКІВ УКРАЇНИ

ДІАЛОГ

ПЛЕНУМ

ЗВІТИ І ВИБОРИ

У виступах наголошувало-
ся на тому, що у розви-
тку соціально-еконо-
мічного потенціалу регі-

ону значну роль відіграє тери-
торіальна угода між ОДА, обл-
радою, обласною федерацією 
роботодавців та облрадою 
профспілок. У регіоні укладено 
6607 колдоговорів, охоплення 
колдого вірним регулюванням 
становить 86% підприємств, 
установ і організацій. З огляду 
на важливість укладення та ви-
конання колдоговорів, в облас-
ті проводиться конкурс на кра-

щий колективний договір.
Так, переможцями конкурсу у 
2014 році стали трудові ко-
лективи Запорізької обласної 
філармонії, ВАТ «Комбінат 
«Запоріжсталь», ПАТ «Мотор-
Січ», КП «Титан», ТДВ «Коагу-
лянт», ТОВ «Батьківщина» Гу-
ляйпільського району, ТОВ 
«Агрофірма «40 років Жов-
тня» Куйбишевського району, 
КРСП «Зеленбуд».
Перед профактивом виступи-
ли голова Запорізької ОДА 
Григорій Самардак та Голова 
ФПУ Григорій Осовий. 

ІННА МИХАЛЬЧЕНКО 
прес-служба Профспілки працівників 
освіти і науки України

Георгій Труханов виступив 
з доповіддю про роботу 
профспілки, її територі-
альних організацій, реа-

гування на виклики та зміни, 
що спостерігаються в усіх 
сферах сус піль но-політичного 
життя країни.
Аналізуючи ситуацію, Георгій 
Труханов зазначив, що впро-
довж останнього часу прийня-
то низку важливих актів і про-
грамних документів, у яких за-
декларовано забезпечення за-
ходів для підвищення добро-
буту та якості життя громадян, 
подальше реформування та 
розвиток освітньої галузі з на-
ближенням до євростандартів.
Парламентська коаліція ви-
знала за необхідне ухвалити 
нові редакції законів «Про 
освіту», «Про професійно-тех-
нічну освіту» та взяла зо бо-
в’язання не допустити змен-
шення оплати праці освітян.
Це на перспективу, а які ж реа-
лії? На сьогодні змінено поря-
док фінансування освітньої га-
лузі. Серед трансфертів 669 
місцевим бюджетам передба-
чено із держбюджету освітню 
субвенцію, а також субвенцію 
на підготовку робітничих ка-
дрів, що виділяється обласним 
і Київському міському бюдже-
там. Відповідно до статті 103-2 
Бюджетного кодексу освітня 
субвенція спрямовується на 
оплату поточних видатків за-
гальноосвітніх навчальних за-
кладів. Обсяги освітньої суб-

венції на цей рік затверджені 
Держбюджетом у розмірі 
43,7 млрд грн, із них уже роз-
поділено між місцевими бю-
джетами 43,3 млрд гривень.
Збережено законодавчі нор-
ми про функціонування ме-
тодкабінетів і центрів системи 
освіти, скасовано обмеження 
на розмір зарплати працівни-
ків бюджетних установ.
Отримано підтримку віце-пре-
м’єр-міністра – міністра культу-
ри України, міністерств освіти і 
науки та фінансів щодо недо-
пущення 3% скорочення пра-
цівників галузі на підставі про-
токолу січневої селекторної на-
ради Прем’єр-міністра України.
У положеннях нового закону 
«Про вищу освіту» враховано 
позицію профспілки щодо 
рівня стипендіального забез-
печення студентів.
ЦК профспілки звернувся до 
профільного комітету та комі-
тету з питань соціальної полі-
тики, зайнятості та пенсійного 
забезпечення Верховної Ради 
з вимогою якнайшвидшого 
врегулювання питання пенсій-
ного забезпечення з дотри-
манням норм законодавства. 
Посиленої уваги потребує пи-
тання проведення оптимізації 
мережі навчальних закладів. 
Триває боротьба за розмір міні-
мальної зарплати та посадово-
го окладу працівника І тарифно-
го розряду ЄТС як основи для 
формування посадових окладів 
і ставок зарплати бюджетників.
Після обговорення проекту 
постанови пленуму членами 
ЦК профспілки її було при-
йнято та взято до виконання.

ГОЛОВА ФПУ ЗУСТРІВСЯ 
З ПРОФАКТИВОМ 
ЗАПОРІЖЖЯ

АКТИВНО РЕАГУВАТИ  
НА ВИКЛИКИ ТА ЗМІНИ

У Запорізькій обласній раді профспілок від-
булася зустріч профактиву регіону з головою 
Запорізької обласної державної адміністра-
ції Григорієм Самардаком і Головою Федера-
ції профспілок України Григорієм Осовим.

Нещодавно відбувся IX пленум ЦК Профспіл-
ки працівників освіти і науки України, на якому 
розглядалися актуальні питання, що турбують 
освітянську профспілкову громаду. Засідан-
ня вели члени бюро президії на чолі з головою 
профспілки Георгієм Трухановим. У заході взяв 
участь Голова ФПУ Григорій Осовий.

У звітній доповіді голо-
ви Профспілки Воло-
димира Тьоткіна, ви-
ступах делегатів фору-

му зазначалося, що Проф-
спілка заклала надійний фун-
дамент для подальшого 
зміцнення своїх позицій як 
виразника інтересів спілчан. 
Завдяки принциповій позиції 
Центральної ради та облас-
них рад Профспілки, профко-
мів первинок, реалізації по-
літики соціального партнер-
ства, небайдужості до про-
блем спілчан вдалося вирі-
шити низку наболілих про-
блем і не тільки зберегти, а й 
зміцнити Профспілку, збіль-
шити активність і чисель-

ність, здобути належний ав-
торитет.
У доповіді та виступах зазна-
чалося, що кадрове забезпе-
чення діяльності установ, за-
кладів та організацій соці-
альної сфери сьогодні є од-
ним з найгостріших про-
блемних питань, що 
пов’язане насамперед з 
низькою оплатою праці та 
надмірним навантаженням у 
зв’язку з розширенням і вве-
денням додаткових функцій. 
Видатки на утримання де-
партаментів, районних і 
міських управлінь праці та 
соціального захисту зовсім 
не враховують збільшення 
функціональних обов’язків 

працівників та покладених 
на них завдань.
У рамках реалізації норм і по-
ложень Генеральної та Галу-
зевої угод, колдоговорів 
профспілковою стороною 
вживалися заходи для вирі-
шення спірних питань шля-
хом переговорів із представ-
никами всіх гілок влади, під-
няття престижності та моти-
вації роботи в соціальній сфе-
рі. Водночас в результаті не-
стабільності фінан сово-еко-
но мічної ситуації в державі 
соцдіалог не став ефектив-
ним механізмом у вирішенні 
проблем, які існують.
Заступник Голови ФПУ Євген 
Драп’ятий, який взяв участь у 
форумі, зазначив, що праців-
ники соціальної сфери, як і ті, 
кого вони покликані захища-
ти, самі перебувають зараз у 
дуже складних соці ально-
економічних умовах. Це стосу-
ється рівня зарплат і надба-
вок, пенсій, умов праці. Він 
наголосив, що всі рішення та 
закони, які стосуються соці-
альної сфери, мають ухвалю-
ватися тільки після обговорен-
ня з громадськістю, насампе-
ред з профспілками. Але Уряд 
ігнорує не тільки цю конститу-
ційну норму, а й фактично всі 

пропозиції та законопроекти, 
що підготували профспілки 
для покращення соціально-
еко но мічного захисту людей 
праці. В цих умовах профспіл-
ки, зокрема Профспілка пра-
цівників соціальної сфери, ма-
ють діяти більш активно та рі-
шуче. Влада має почути голос 
людини праці та профспілок, 
які її захищають.
На з’їзді також виступив за-
ступник міністра соцполітики 
Віктор Іванкевич.
Заслухавши та обговоривши 
звіт про роботу Центральної 
Ради Профспілки за звітний 
період, з’їзд прийняв відповід-
ну Постанову, а також ухвалив 
Звернення до Президента 
України, Верховної Ради, Кабі-
нету Міністрів, Міністерства 
соцполітики щодо захисту кон-
ституційного права працівни-
ків соцсфери на достатній жит-
тєвий рівень в умовах зростан-
ня цін на товари, послуги, під-
вищення комунальних тари-
фів, девальвації гривні.
Головою Профспілки на но-
вий строк переобрано Воло-
димира Тьоткіна, його заступ-
ником  – Галину Башкірєву.
 
Інформаційно-аналітичний 

центр ФПУ 

СОЦІАЛЬНІЙ СФЕРІ  НАДІЙНИЙ ЗАХИСТ ПРОФСПІЛОК
Працівники соціальної сфери розуміють, що 
запровадження Урядом низки заходів для 
раціонального використання державних ко-
штів, недопущення втрат бюджету та ство-
рення передумов для економічного зрос-
тання в нинішніх складних умовах необхідне 
для стабілізації економіки і запобігання еко-
номічній катастрофі. Водночас здійснення 
цих заходів за рахунок людей праці недо-
пустимо і може призвести до їхнього зубо-
жіння. Про це говорили учасники IІІ з’їзду 
Профспілки працівників соціальної сфери.
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Олексій РОМАНЮК
голова ЦК Профспілки працівників житлово-
комунального господарства, місцевої 
промисловості, побутового обслуговування 
населення України

І не дивно. Адже своє життя він віддає 
людям, які розраховують на його під-
тримку, на його турботу про них та 
їхні родини. В особі Миколи Іванови-

ча поєднуються талановитість, чесність, 
відкритість, турботливість. 
У 1989 році Миколу Бабченка було об-
рано депутатом Верховної Ради СРСР, 
де до 1991 року він обіймав посаду го-
лови підкомітету з питань законодав-
ства і правопорядку. Це давало йому 
змогу сприяти вирішенню виробничих, 
економічних, фінансових, соціальних 
проблем трудових колективів галузі та 
мешканців Дніпропетровщини.
Микола Іванович Бабченко має безліч 
нагород, що свідчить про високу оцінку 
його професіоналізму, організаторських 
здібностей. Він нагороджений орденом 
«Знак Пошани», медалями «За доб-
лесну працю», «Ветеран праці», Почес-
ною відзнакою Президента України, 
Почесним срібним знаком Загальної 
Конфедерації профспілок «За заслуги 
перед профспілковим рухом», нагруд-

ним знаком Держкомітету України «По-
чесний працівник житло во-комуналь-
ного господарства України», нагрудним 
знаком ФПУ «Профспілкова відзнака», 
багатьма дипломами та почесними гра-
мотами, має звання «Заслужений пра-
цівник житлово-комунального госпо-
дарства України».
Микола Іванович є членом Ради ФПУ, 
Центрального комітету галузевої проф-
спілки і його Президії, міжгалузевої 
Ради профспілок, обласної ради соці-
ального партнерст ва Дніпропетровської 
обласної державної адміністрації.
Його активні та своєчасні конкретні дії 
на вирішення соці ально-економічних 
проблем трудових колективів галузевих 
підприємств області сприяли соціаль-
ному захисту кожного працівника. 
Особливо Микола Бабченко піклувався 
про охорону праці, здоров’я членів 
профспілки та їхніх сімей. 
За його ініціативи та безпосередньої 
участі спільно з обласним управлінням 
житло во-комунального господарства й 
керівниками галузевих підприємств збу-
довано базу відпочинку «Стандарт» на 
Азовському морі; пансіонат «Лазурь» не-
подалік Севастополя; санато рій-профілак-
то рій «Лісовий» на березі Дніпра, на базі 
якого діє обласний галузевий Центр діа-

гностики, диспансеризації та профілак-
тичного лікування, 12 житлових будинків 
та 18 гуртожитків для працівників галузі. 
Він був ініціатором зведення трьох 
санаторіїв-профілакто ріїв на 380 місць і 
шести дитячих оздоровчих закладів на 
1900 місць, у яких щорічно відпочиває 
близько 5000 дітей та підлітків.
Виваженість і мудрість, уміння наполе-
гливо працювати, високі організатор-
ські здіб ності й уважне ставлення до 
людей праці викликають повагу всіх, 
хто знає Миколу Івановича і працює з 
ним. Завдяки своїй невтомній праці він 
багато зробив для трудівників Дніпро-
петровщини, подаючи приклад для всі-
єї профспілкової громади.
Низький уклін і дяка Вам, шановний 
Миколо Івановичу, за самовіддану пра-
цю! Ви митець профспілкової справи і 
залишаєтеся таким, оскільки, незважа-
ючи на поважний вік, продовжуєте пра-
цювати у профспілці. Поклик Вашої 
душі – служити людям на профспілко-
вій ниві. І з цим ми Вас щиро вітаємо!
Зичимо, щоб притаманні Вам терпіння, 
життєва мудрість, жага до кращого, під-
кріплені міцним здоров’ям, завжди за-
лишалися з Вами. 
З роси і води Вам, шановний і дорогий 
Миколо Івановичу!

сьогодення 

ОСОБИСТІСТЬ

ЗОЛОТИЙ ФОНД | КАДРИ

ПРОФЛІДЕР ЗА ПОКЛИКОМ ДУШІ
Микола Іванович Бабченко. З цим ім’ям із вересня 1964 року пов’язано 
долю Дніпропетровського обкому профспілки працівників житлово-
комунального господарства, місцевої промисловості, побутового обслу-
говування населення. Відтоді і до травня цього року (у зв’язку з перехо-
дом за власним бажанням на іншу посаду в обкомі) Микола Бабченко 
був незмінним головою обкому, а отже, беззаперечним профспілковим 
лідером протягом більш як півстоліття!!!

– Стрімкі зміни в 
законодавстві, 
ситуація в краї-
ні, вимоги сус-

пільства щодо нових підходів 
до вирішення проблем уне-
можливлюють ведення проф-
спілкової роботи старими ме-
тодами. Я з цим зіткнувся на 
початку своєї каденції. Пояс-
ню на прикладі. Певний час не 
вдавалося вирішити питання 
по гуртожитках: забезпечення 
житлово-побутових умов, зо-
крема, відновлення роботи 
душових. У керівництва уні-
верситету бракувало коштів. 
Зібрали нараду студентів і ви-
рішили виступити ініціатором 
ремонтних робіт. Створили бу-
дівельні студзагони, залучили 
кошти – власні та навчального 
закладу – і відремонтували 
душові на всіх блоках. На це 
пішло п’ять років. Але крок за 
кроком вирівняли ситуацію, і 
на сьогодні цієї проблеми не-
має. Тобто ми відійшли від по-
зиції прохань чи вимагань, а 
самі виступаємо ініціаторами, 
пропонуємо варіанти розв’я-
зання проблеми і включаємося 
в роботу. Ультимативні методи 
або шлях звернень та очікуван-
ня результату – це вчорашній 
день. Наш підхід полягає в го-
товності особисто взяти участь 
у будь-якій справі. 
– Студентські будівельні заго-
ни – це теж ваша ініціатива?
– Ми просто відновили їхню 
роботу, а загалом історія мо-
лодіжних трудових загонів 
дуже давня. Студзагони ко-
ристуються популярністю се-
ред студентства, адже це мож-
ливість заробити певні кошти. 
Це той момент, який об’єднав 
бажання профкому студентів 
та адміністрації університету.
– Чи виникають у студентів 
запитання на кшталт: чи по-
трібна профспілка?
– Останній раз ми стикалися з 
такою проблемою три роки 
тому. Студенти-старшокурс ни-
ки ставили таке запитання, 
але хочу сказати, що ми не лі-
нувалися і невтомно поясню-
вали, які переваги надає 
профспілка, та цей напрям ро-
боти не був основним. Най-
більш мотивуючий аспект – це 
наша робота. У всіх процесах, 
які відбуваються в університе-
ті, бере участь профком – у 
складанні колективного дого-
вору, різноманітних положень 
(про правила внутрішнього 
розпорядку, про гуртожитки 
тощо). У нас діє рейтингова 
система поселення – студенти 
чітко бачать свої перспективи 
на поселення в гуртожиток. 
Студради і профбюро гурто-
житків вирішують важливі пи-
тання життєдіяльності студен-
тів, якими раніше займалися 
господарська частина універ-
ситету або деканати. Ми довго 
боролися і от уже років п’ять 

більшість організаційних пи-
тань перебрали на себе. Тобто 
розвантажили деканати і до-
датково навантажили себе, 
але разом з відповідальністю 
прийшла і повага. 
Традиційно нашими залиша-
ються питання соціально-
економічного захисту, культ-
масова і спортивна робота, 
організація дозвілля. Під своє 
крило ми взяли спортивні ко-
манди, поступово закупили 
форму, інвентар.
Не знаю, як в інших навчаль-
них закладах, а у нашому 
пед університеті студпрофком 
визнають як один із підрозді-
лів. Першокурсники в перші 
місяці навчання з усіма пи-
таннями звертаються до нас. 
– Без претензій до студпроф-
кому не обходиться?
– Не без цього. Питання поля-
гає все-таки у поінформованос-
ті. Час такий, що вимагає швид-
кого реагування й оперативно-
го поширення інформації. Сту-
денти активно користуються 
соціальними мережами, тому 
ми запустили свої сторінки, на 
яких викладаємо інформацію, 
раз на рік звітуємо про фінан-
сову діяльність й отримуємо 
відповідну реакцію. 
– Ще один напрям роботи – 
Молодіжна рада ФПО, яку ти 
не так давно очолив. Різні 
часи переживала Молодіжна 
рада: піднесення і спаду ак-
тивності. Гадаю, з твоїм при-
ходом її роль зміцніє. В чому 
бачиш  потенціал ради?
– Створення Молодіжної ради 
мало на меті об’єднання мо-
лоді навколо вирішення влас-
них проблем, пошук нових 
підходів до профспілкової ді-
яльності, формування кадро-
вого резерву і виховання ліде-
рів. Чи змогли зреалізувати ці 
завдання, не берусь судити: 
щось вдалося, щось ні. Але те, 
що ми маємо змогу спілкува-
тися, це великий плюс. Склад-
ність у тому, що члени Моло-
діжної ради представляють 
різні галузі. Звісно, є глобаль-
ні проблеми, а є вузькопро-
фільні, які перемагають. Тому 
проекти, які носили об’єд-
нуючі проблеми, не виклика-
ли такого захвату, як галузеві. 
Вважаю, варто створити один 
пілотний проект і спробувати 
його реалізовувати у різних 
галузях. Приміром, хочу за-
пропонувати через Кірово-
градську міську раду винести 
проект положення про до-
ступне житло для молоді за 
умови співфінансування міс-
цевими радами. Нехай це бу-
дуть невеликі суми, але якщо 
вони запрацюють і співоргані-
затором виступить Молодіж-
на рада ФПО, то це буде чудо-
вим прикладом. 

Марія ІВАНОВА
м. Кіровоград

ОСОБИСТИМ ПРИКЛАДОМ
Олександр Андрійович Самарічев – людина, про яку в ПрАТ «Артемполімер» 
можна почути стільки гарних слів! Він уособлює у собі історію одного із струк-
турних підрозділів Державної акціонерної холдингової компанії «Артем».

ДОРОГУ МОЛОДІ!

Студентська профпервинка Кі-
ровоградського педуніверси-
тету тримається на висоті на-
самперед завдяки авторитету 
голови студпрофкому Сергія 
Бойка. Як вдається профорга-
нізації тримати високу планку? 

МИ НЕ ПРОХАЧІ,  
А УЧАСНИКИ ПРОЦЕСУ

Тетяна РУБАН
«ПВ»

Н
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ФІНАНСОВИЙ РОЗРАХУНОК

КОМПЕНСАЦІЯ ЗА 
РОБОТУ В СВЯТКОВІ 
ТА ВИХІДНІ ДНІ

? У яких випадках 
іноземні громадяни 
не можуть призна-
чатися на керівні 

посади? Який нині поря-
док працевлаштування 
іноземців та осіб без гро-
мадянства в Україні?

ПРАЦЕВЛАШТУВАННЯ

ЗАСТОСУВАННЯ ПРАЦІ 
ІНОЗЕМЦІВ ТА ОСІБ  
БЕЗ ГРОМАДЯНСТВА

Іноземці та особи без громадянства не можуть призна-
чатися на посаду або займатися трудовою діяльністю у 
разі, коли відповідно до законодавства призначення на 
відповідну посаду або провадження відповідного виду 
діяльності пов’язане з належністю до громадянства 

України, якщо інше не передбачено міжнародними до-
говорами України, згода на обов’язковість яких надана 

Верховною Радою.

? Як здійснюється оплата праці у ви-
хідні та святкові дні?

ОФІЦІЙНО ®
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Інформаційно-аналітичний 
центр ФПУ

Фото Володимира 
БІЛОШКУРСЬКОГО

З Україною в серці

Хореографічний колектив східного танцю Аміри АбдіНародний художній 
колектив «Театр 
хорео графічних мініа-
тюр "Цвіт папороті"»

Ансамбль народного танцю грузинського культурно-
освітнього центру «Іберія»

 Із заключним словом виступила голова ЦК Профспілки працівників культури України  
Людмила Перелигіна 

Зразковий ансамбль народного танцю «Росток»

Виступає народний художній колектив ансамбль танцю «Вітамінчики»

Народний ансамбль танцю України «Барвінок» 
 Луганського обласного осередку Національної 

 хореографічної спілки України

Ансамбль 
танцю 

«Горлиця» 
Міжнарод-
ного цен-

тру культу-
ри і мис-

тецтв  
профспілок 

України

Десятки танцювальних колективів і повний 
зал одного з найбільших культурних цен-
трів Києва – в Міжнародному центрі культу-
ри та мистецтв Федерації профспілок України 
– Жовтневому палаці – відбувся благодійний 
концерт «З Україною в серці».
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Тетяна МОРГУН
спеціально для «ПВ»

В

ВІДЛУННЯ МИНУЛИХ ВОЄН | ПОЛЬОВА КУХНЯ 

ОТАКИЙ ДЕЛІКАТЕС

Українець, який нагодував усі армії світу.

Така ось травка: виглядає ніби конва-
лія, завдяки характерному широкому 
листю, а пахне точнісінько як часник! 
Свіжа й приваблива навіть на вигляд. 
Звісно ж, це черемша. Її ще називають 
«ведмежий часник», а в Німеччині – 
«ведмежа зелена цибуля», бо поява в 

лісі цього зілля збігається із закінчен-
ням зимової сплячки у ведмедів, тож 
вони залюбки ласують черемшою, 
аби набратися вітамінів та швидко по-
новити втрачені сили. 
Отже, черемша, що має тригранну цві-
тоносну стеблину, утворює на лісових 

галявинах, на узбіччях лісу чималі за-
рості, що милують око соковитою, 
яскравою та чистою зеленню. Квіточки 
в черемші не такі гарні, як-от у конвалії, 
пише i-you.mixik.ru, однак теж білі й по-
своєму витончені. А коли на місці квітки 
з’являється насіння, листя починає жов-
тішати, й незабаром вже ніщо не нага-
дує тут про недавній зелений розмай.
Ви, мабуть, звернули увагу, що біль-

шість усього того, що ми сьогодні ніби 
відкриваємо, в даному разі продуктів 
харчування, було добре відоме нашим 
дуже далеким пращурам. Скажімо, дав-
ні греки вважали, що черемша здатна 
зміцнювати мужність. Пишуть, що ця 
рослина згадується у середньовічних 
медичних трактатах як засіб профілак-
тики під час епідемій чуми, холери, ін-
ших заразних хвороб. Скептикам муси-

мо нагадати, що немає диму без вогню, 
і що в 100 г черемші практично так само 
100 г денної норми вітаміну С (у 2–3 
рази більше, ніж у лимонах), тобто ця 
рослина зміцнює імунітет. Завдяки сво-
їм бактерицидним (як у часнику) влас-
тивостям вона може вбивати хворобо-
творні мікроби, а її здатність гарно очи-
щати судини є вельми принагідною у 
профілактиці атеросклерозу.

ЧИ НЕ СКУШТУЄТЕ... 
ЛАСТІВЧИНЕ ГНІЗДО?

Антон Фе-
дорович 
Турчано-

вич (1854–1943) 
народився у 
Брацлаві Неми-
рівського райо-
ну на Вінниччині, в сім’ї збідні-
лих дворян. Військову службу 
розпочав 1875 року, брав участь 
у багатьох баталіях, мав нагоро-
ди за мужність. А до розроблен-
ня похідної кухні на колесах, 
пише uk.wikipedia.org, його спо-
нукав конкурс, оголошений вій-
ськовим міністерством, на який 
загалом було подано 15 зразків 
відповідних кухонь.
На той час, коли Антон Турчано-
вич сповна захопився цією ідеєю 
й приступив до креслень (1898), 
він служив у чині підполковника 
на посаді заступника командира 
з господарської частини в рідних 

місцях, у Жмеринці. Нарешті, 
1903 року було виготовлено сол-
датську «кухню-пекарню-кип’я-
тиль ню». Винахідник особисто 
опікувався пропагуванням свого 
дітища – розсилав проспекти й 
описи польової кухні до різних 
гарнізонів, надрукував оголо-
шення в газеті «Русский инва-
лид», ділився кресленнями. По-
первах військове міністерство 
зустріло проект універсальної 
печі без ентузіазму, тоді втрутив-
ся головний інтендант генерал-
лейте нант Фелікс Ростковський, і 
того ж таки 1903 року перші 
зразки пересувних кухонь від-
правили на випробування.
Ця перевірка виявилася більш 
ніж успішною; відтепер готувати 
їжу для солдатів можна було не 
лише на привалах, а й під час пе-
ресування, як мовиться, на ходу, 
при цьому потреба у пальному 

зовсім мала: піч була невибагли-
вою, її влаштовували і хмиз, і ву-
гілля, і торф, а головне – не ви-
магала багато часу для кухова-
рення. Тож 1904 року, коли роз-
почалася росій сько-японська ві-
йна, всі вже виготовлені на той 
час кухні Турчановича було спря-
мовано в діючу армію. Їх належ-
но оцінили, вигідність винаходу 
стала очевидною. Крім того, від-
пала потреба розводити багаття, 
що саме по собі часто демаску-
вало позиції військового з’єд-
нан  ня (там само).
«У 1908-му патентне відомство 
Російської імперії видало меш-
канцю містечка Жмеринка Ан-
тону Турчановичу «Патент на 
привілей 12256». Документ 
свідчив, що «військово-похідна 
кухня-самовар», або «універ-
сальна переносна піч», описа-
на Турчановичем у «проханні 

на винахід» від 8 березня 1904 
року, є винаходом і не має ана-
логів» (uk.wikipedia.org).
Не дивно, що на цей винахід 
звернули увагу іноземні вій-
ськові аташе, прикомандирова-
ні до польової російської армії в 
Маньчжурії – французи, німці, 
австрійці, англійці та ін., зага-
лом 27 представників різних 
країн. І вже напередодні Пер-
шої світової війни практично всі 
армії світу мали в себе вигідні й 
зручні похідні польові кухні Тур-
чановича. До речі, вони успішно 
«воювали» і в часи Другої світо-
вої. Універсальна похідна піч та-
лановитого українця – військо-
во-польо ва кухня – стала мало 
не домашнім вогнищем для во-
яків багатьох армій світу, забез-
печувала їм гарячу їжу як в око-
пах, так і під час маневрів або 
довгих переходів.

ХТО ВІН І ЗВІДКИ

...І НІЧОГО ХИЖАЦЬКОГО !

Тетяна МОРГУН
спеціально для «ПВ» 

Йдеться аж ніяк не про те, про що ви, можливо, по-
думали або уявили. Так називається напівфабри-
кат, що беззаперечно належить до екзотичних, 
навіть таємничих, загадкових виробів китайської 

кухні. А вона, як ми знаємо, вельми своєрідна. Вільям По-
хльобкін пише, що навіть у кулінарних книгах «ластівчи-
ним гніздом» часом помилково називають страву, на-
справді ж це лише складова різних страв, добавка до них.
Що ж то за загадкове ластівчине гніздо, врешті-решт? Це 
морепродукт, приблизно такий самий, як-от трепанг, ме-
дуза, морський гребінець... А походження його таке. У 
Південній Азії живуть дрібні птахи салангани – різновид 
стрижів, вони трохи більші за горобців, а зовні схожі на 
ластівок. У Південно-Китайському морі є острови з геть 
голими скелями, на яких немає ні піску, ні трави, ні глини. 
Саме на таких скелях (частіше, всередині них) салангани 
будують кубла, використовуючи як будівельний матеріал 
молодь «тонких, довгих, мов дріт, морських риб типу сай-
ри, в яких ще немає кісток, гірлянди ікринок на морській 
капусті та інших їстівних водоростях, що, будучи скріплені 
пташиною слиною, висушуються до стану каменю під пе-
кучим сонцем та морським вітром. З того виходить іде-
альний рибно-рослинний морський продукт», – читаємо 
в Похльобкіна. Зовні таке ластівчине гніздо схоже на по-
ловину піали з діаметром приблизно 6 см. Китайські ку-
харі трохи очищують його зусібіч, далі шматки ластівчи-
ного гнізда, пише dic.academic.ru, впродовж 5 годин ви-
тримують в окропі, завдяки чому вони у 8–12 разів збіль-
шуються в об’ємі й одержаний напівфабрикат не псується 
роками. Ластівчине гніздо додають до курячого бульйо-
ну, котлет, овочів або інших гарнірів. 
Гніздо ластівки салангана – один з найвишуканіших і най-
дорожчих делікатесів як у самому Китаї, так і будь-де в ін-
ших країнах, зокрема Малайзії, Філіппінах, Індонезії, 
В’єтнамі. Це вищий за вартістю харчовий продукт. Висока 
ціна, розповідає life-in-travels.ru, пояснюється тим, що 
мисливці за такою здобиччю дуже ризикують, оскільки 
салангани гніздяться у важкодоступних місцях. Тож мис-
ливець має бути добрим верхолазом. Гнізда зрізають 
три-чотири рази на рік. Спочатку ранньої осені, ще до 
того, як стрижі відкладають яйця. Перші гнізда – біло-
сніжні. Повернувшись до печери, птахи шукають і не зна-
ходять свої домівки, тож починають квапливо будувати 
нові, оскільки вже настав сезон відкладання яєць. Другі 
гнізда мають рожевий колір, бо вважається, що птахи вже 
не в змозі виробити достатньо слини, й вона має домі-
шок крові (гурмани такі «ластівчині гнізда» цінують вище 
за білі). Треті гнізда – червоно-бурі. Ясно, що при цьому 
гинуть дуже багато пташенят. 
Зрештою, висока ціна сировини в поєднанні з шаленим 
попитом призвели до того, що фермери в Південно-
Східній Азії навчилися приборкувати стрижів, облаштову-
ючи стрижині ферми.

НЕПЕРЕВЕРШЕНА ПІЧ СЛАВЕТНОГО 
УКРАЇНЦЯ
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ВАСИЛЬ ЛОМАЧЕНКО ЗАХИСТИВ ТИТУЛ WBO 
Минулими вихідними відбувся найочікуваніший бій останніх років у профібоксі – Менні 
Пакьяо намагався відібрати титул найкращого боксера світу у Флойда Мейвезера. Поє-
динок найуспішніших боксерів світу, на кону в якому стояло 200 млн доларів призового 
фонду, завершився одностайним рішенням суддів віддати перемогу по очках Мейве-

зеру, хоча багато хто бачив тріумфатором більш активного в ринзі Пакьяо.  
Тим часом наш Василь Ломаченко, який бився в андеркарті найдорожчо-
го бою десятиліття, нікому не дав жодних шансів поставити під сумнів 
свою вікторію. Чемпіон світу за версією WBO у напівлегкій вазі упевне-
но переграв пуерторіканця Гамальєра Родрігеса. Вперше претендент 
опинився в нокдауні у п’ятому раунді, а в дев’ятому – після серії уда-

рів українця – вирішив не вставати після відліку рефері.

ВЕРНЯЄВ  КРАЩИЙ 
СПОРТСМЕН КВІТНЯ

У МІНСЬКУ ЗДОБУЛИ 
ДВІ МЕДАЛІ

ВИЗНАННЯ

ХУДОЖНЯ ГІМНАСТИКА

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА | НА ЗАКАРПАТТІ  ВПРАВНІ КІКБОКСЕРИ

ВЕСЛУВАННЯ НА БАЙДАРКАХ І КАНОЕ | УКРАЇНЦІ ВДАЛО ВИСТУПИЛИ НА ЧЄ У ЧЕХІЇ

Підбиваючи підсумки 
другого весняного місяця, 
експертна комісія НОК 
України відзначила блис-
кучий виступ українських 
спортсменів на європей-
ській першості з важкої 
атлетики в Тбілісі, де наші 
спортсмени здобули чо-
тири медалі чемпіонату 
(три «золота» й «срібло»), 
а також вдалий виступ 
гімнастів у французькому 
Монпельє, звідки україн-
ці повернулися з трьома 
нагородами континен-
тальної першості (два 
«золота» й «срібло»).
Одразу дві медалі найви-
щого ґатунку на чемпіона-
ті Європи зі спортивної 
гім настики виборов Олег 

Верняєв, про що «ПВ» 
свого часу повідомляли. 
Лідер української гімнас-
тики, попри травму ноги, 
вперше у кар’єрі став аб-
солютним чемпіоном Ста-
рого світу у багатоборстві 
та підтвердив своє світове 
лідерство у вправах на па-
ралельних брусах.
Як відзначається на офіцій-
ному сайті НОКу, востаннє 
українським гімнастам 
вдавалося здобути «золо-
то» в багатоборстві на єв-
ропейській першості 15 ро-
ків тому. Олег Верняєв став 
третім в історії незалежної 
України абсолютним чем-
піоном Європи після Ігоря 
Коробчинського (1992) та 
Олександра Береша (2000).

Другу сходинку у вправах з 
булавами українка Анна 
Різатдінова виборола з ре-
зультатом 18,400 бала. Бо-
ротися нашій співвітчизни-
ці довелося з росіянкою 
Яною Кудрявцевою, яка зі-
йшла на найвищу сходин-
ку п’єде сталу пошани, і 
господарками змагань Ме-
літіною Станютою та Кате-

риною Галкіною, які зму-
шені були задовольнитися 
бронзовим результатом. 
Іще одну нагороду Різатді-
нова разом із Елеонорою 
Романовою та Вікторією 
Мазур здобула в команд-
ній першості. Наші дівча-
та, набравши 139,798 
бала, фінішували на тре-
тьому місці.

Сергій БАРАНЧИКОВ
спеціально для «ПВ» 

Закарпатська обласна рада профспі-
лок (голова Іван Король) підтримує 
розвиток ДЮСШ і фізкультурно-
спортивних товариств у Закарпат-

ському краї, розглядаючи спорт як основу 
здоров’я нації. І  юні спортсмени на практи-

ці доводять це, демонструючи високі ре-
зультати на всеукраїнських змаганнях.
Свою високу майстерність вихованці відді-
лення кікбоксингу Ужгородської ОКДЮСШ 
Закарпатської обласної ради ФСТ «Україна» 
(голова Владислав Кушнірчук) підтвердили 
на чемпіонаті України з  кікбоксингу серед 
ДЮСШ, який відбувся у Хмельницькому. Чет-
веро вихованців тренера Олега Мартиненка 

стали чемпіонами України у своїх видах про-
грами. Найвищі нагороди змагань отримали 
Поліна Мухлиніна (вагова категорія 60 кг), 
Олексій Шапошніков (52 кг), Михайло Кузич 
(42 кг) і Міклош  Поташнік (32 кг).

Дворазового чемпіона Європи зі спор-
тивної гімнастики Олега Верняєва екс-
пертна комісія НОКу визнала найкра-
щим спортсменом квітня в Україні, а 
особистого наставника титулованого 
гімнаста Геннадія Сартинського назва-
но кращим тренером місяця. Додамо, 
що для Олега Верняєва це вже п’яте 
подібне високе визнання.

Європейську першість–2015 з худож-
ньої гімнастики приймала столиця 
Білорусі з 1 по 3 травня. Українська 
команда у складі 9 спортсменок по-
вернулася зі змагань із двома нагоро-
дами  – «сріблом» і «бронзою».

Високі результати показують на все українських змаганнях ви-
хованці відділення кікбоксингу Ужгородської  ОКДЮСШ Закар-
патської обласної ради ФСТ «Україна». Так, на першості країни з 
кікбоксингу серед ДЮСШ, яку приймав Хмельницький, четверо 
вихованців тренера Олега Мартиненка стали чемпіонами Украї-
ни у своїх видах програми. 

Володимир ПОЛЄТАЄВ
спеціально для «ПВ»

У 

З 30 квітня по 3 травня у чеському містечку 
Рачіце тривав чемпіонат Європи з веслування 
на байдарках і каное, в якому за медалі зма-
галися кількасот спортсменів із 34 країн Ста-
рого світу. Українська збірна, яку на змаганнях 
представляли 20 спортсменів, повернулася з 
континентальної першості із шістьма нагоро-
дами в активі, з яких одна золота, дві срібні і 
три бронзові.

коротко

ЧЕТВЕРО ЗА ОДНОГО

ШІСТЬ МЕДАЛЕЙ РАЧІЦЕ

Фото: noc-ukr.org

Тренер Олег Мартиненко (у центрі) та його ви-
хованці – майстер спорту Артур Слободянюк 
(ліворуч) та кандидат у майстри спорту Поліна 
Мухлиніна

Срібний байдарочний квартет – Марія Повх, 
Анастасія Тодорова, Інна Грищун і Марія Кічасова

Дмитро Янчук і Тарас Міщук сходять на другу 
сходинку п’єдесталу пошани 

Фото:  Федерація каное України (В. Милян)

Двічі бронзовий призер Павло Алтухов
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 СКАНВОРД

Відповіді на сканворд, надрукований у № 15–16
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Розгадавши сканворд і вписавши букви в клі-
тинки, виріжте його по червоній рамці та наді-
шліть нам на адресу: «Профспілкові вісті», 
бульвар Дружби народів, 5, м. Київ, 01042  
або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і першим 
надіслав відповідь, чекає винагорода – піврічна 
передплата на газету «Профспілкові вісті».
На жаль, у цьому номері переможців не вияви-
лося.
До уваги переможців конкурсу! Щоб отримати 
піврічну передплату на газету «Профспілкові ві-
сті», необхідно подати до редакції копію іден-
тифікаційного коду, а також вказати  домашню 
адресу й поштовий індекс.

Орлине гніздо – група 
скель на схилі долини 
річки Інгулець, яка 
представляє фрагмент 
розрізу Криворізько-
Кременчуцької провін-
ції Українського криста-
лічного щита.
Фрагменти родовищ 
різноманітних корис-
них копалин і гірських 
порід різного віку, роз-
криті ерозією річок, 
ярів і балок, не лише 
демонструють об’єкти 
геологічної спадщини, 
а й створюють чудове 
ландшафтне різнома-
ніття.
Вважається, що вік 
верхньої вікової межі 
порід становить 2050 
млн років. Абсолютна 
висота – 50 м, площа – 
62 га. Орлине гніздо є 
геологічною пам’ят кою 
природи загальнодер-
жавного значення.

ОВЕН
Любов буде 
скрізь, ви бу-

дете відчувати її всі-
ма своїми органами 
відчуттів, радіти й 
отримувати задово-
лення від життя!

ТЕЛЕЦЬ
Можете 
дозволити 

собі розслабитися і 
відпочити – це за-
служена нагорода за 
недавню напружену 
роботу. Тиждень 
буде спокійним, і 
вам вдасться повніс-
тю відновити витра-
чені сили. 

БЛИЗНЮКИ
Маєте приді-
лити більше 

уваги особистим 
стосункам, особливо 
ті з вас, кого давно 
по життю супрово-
джує близька люди-
на. Їй потрібно біль-
ше вашої уваги. 

РАК
Намагайтеся 
приділити 

більше уваги і турбо-
ти своїм близьким. 
Самотні представни-
ки знаку можуть зу-
стріти давнє, але не-
забуте кохання.

ЛЕВ
Слід менше 
думати про 

свої гроші, а більше 
уваги приділити тим, 
хто є поруч з вами. 
Якщо маєте можли-
вість матеріально до-
помогти близьким 
людям, то обов’яз-
ково зробіть це. 

ДІВА
Спокійний і 
врівноваже-

ний період. Зможете 
частково реалізува-
ти свої плани. Будьте 
вірні своїм обіцян-
кам, інакше може 
скластися негативне 
уявлення про вас.

ТЕРЕЗИ
Доведеться 
доводити 

свою правоту. Для 
переконання опо-
нентів ви можете 
вдатися і до «міцно-
го слівця», але в 
жодному разі не ро-
біть цього доти, доки 
остаточно не розбе-
ретеся в ситуації. 

СКОРПІОН
Навчіться стри-
мувати свої 

емоції, тоді не дове-
деться йти на комп-
роміс із власними 
принципами. Вивчіть 
можливості, що вам 
даються, й визначіть 
напрям для просу-
вання вперед. 

СТРІЛЕЦЬ
Щаститиме 
у справах, 

вас потішать приєм-
ні новини, перед 
вами відкриються 
чудові можливості, а 
на довершення 
всього ви отримаєте 
подарунок.

КОЗЕРІГ
Кохання 
може за-

йняти весь ваш ро-
зум і, можливо, опи-
нетеся у ситуації, 
коли доведеться 
приймати важливе 
рішення.

ВОДОЛІЙ
Порадієте за 
своє стабіль-

не матеріальне ста-
новище. Відчуття 
благополуччя і спо-
кою дасть можли-
вість рухатися в пра-
вильному напрямку. 

РИБИ
Слід підго-
туватися, 

оскільки доведеться 
взяти на себе відпо-
відальність за важ-
ливі рішення, що ма-
єте прийняти. 

11 – 17 травня
ГОРОСКОП

Виникнення побічних ефектів після вживання ліків – одна з найболючіших проблем сучасної ме-
дицини. Адже передбачити наслідки можна не завжди. Тим часом науковці Об’єднаного центру 
досліджень Європейської комісії з’ясували, хто саме більше схильний до побічних ефектів.
У центрі уваги вчених опинилися жінки, яким виповнилося 50 років і у них настала менопауза. До-

слідники зібрали у людей різної статі та віку 
зразки клітин печінки. Їх помістили у спеці-
альну рідину, а потім додали п’ять видів 
найпоширеніших речовин, що входять до 

складу ліків (диклофенак, аміазін, 
ацетамінофен, верапаміл і 

омепразол).
Спостереження за реак-
цією клітин печінки пока-
зали, що клітини молодих 

жінок та чоловіків добре 
реагували на ліки. А от у клі-

тинах печінки жінок старшого 
віку відбувалися зміни, що свідчить 

про появу побічних ефектів. Відтак меди-
ки радять жінкам, які належать до групи ри-

зику, не захоплюватися таблетками, аби не пере-
вантажувати печінку.

ТОП 7 ПРИРОДНИХ ЧУДЕС УКРАЇНИ

ЛІКАРІ РАДЯТЬ ЛІТНІМ ЖІНКАМ НЕ ЗАХОПЛЮВАТИСЯ 
ТАБЛЕТКАМИ

Інгредієнти:
Для коржа: 100 г цукру, 3 яйця, 100 г борошна
Для суфле: 400 г почищеного гарбуза, 2 банани, 1 лимон, 
150 г цукру, 1 пакетик (25 г) желатину, ванілін, горіхи за 
смаком

Для приготування тіста відділити жовтки від білків. Жовтки зби-
ти з цукром до світлої маси. Поступово додати борошно. Білки 
збити в густу піну, з’єднати з тістом, добре вимішати. Викласти у 
круглу форму і пекти в мікрохвильовці 5–6 хв на максимальній 
потужності.
Для суфле гарбуз порізати на невеликі шматки і відварити на во-
дяній бані. Додати порізані банани, ванілін і ще готувати 15 хви-
лин. Коли охолоне, подрібнити в блендері. Додати розчинений 
желатин, горіхи і 
знову збити. Поста-
вити в холодильник, 
щоб маса трохи за-
гусла. 
Корж викласти в 
роз’ємну форму, за-
лити суфле. Зверху 
посипати горіхами і 
тертим шоколадом. 
Поставити в холо-
дильник на 3–4 год.

А от про таке оригінальне застосування чай-
них пакетиків ви точно не чули. Дизайнер із 
графства Кембриджшир, що в Англії, перетво-
рює пакетики на ультрамодні сукні, капелюш-
ки, сумки і навіть взуття. Після того як пакети-
ки висихають, дизайнер виготовляє з них різ-
ні речі, а колір матеріалу залежить від міц-
ності завареного чаю.

ТОРТ ІЗ ГАРБУЗОВИМ СУФЛЕ

КОРИСНІ ПОРАДИ

СМАЧНОГО!

Одяг з чайних пакетиків?

Чайні пакетики: незвичайні способи застосування

ОРЛИНЕ ГНІЗДО КРИВОРІЗЬКИЙ ЗАЛІЗОРУДНИЙ 
 БАСЕЙН


